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Abstract

        This research is to implement microcontrollers to control the 

superheated steam (main steam) temperature in power plants. 

        There are many types of main steam temperature control, one of them is 

steam desuperheating by spray water injection. This approach is chosen 
v



because it is easy to implement, economic and gives an optimal control of 

steam temperature.   

        Atmel microcontroller AT89C51 was chosen to build the circuit that 

controls the spray water. The control circuit actuates the valve opening to 

control the quantity of the injected water. 

        A circuit with two inputs, one output and a display was built, one input 

is to read the actual temperature, the other for the reference temperature and 

the output one to control the valve of spray water, after processing both 

inputs.  

        The software was written using assembly language and simulated by 

Keil µ Vison2. Also this program is used to assemble from the assembly 

language to the Hexadecimal file loaded into the microcontroller AT89C51 

by Atmel programmer.     

        The test was made and found time surveys need to verify the program. 

        The circuit can also be programmed to control temperature, level and 

pressure after modifying the control program. 

ددددد

      تهدف هذه الدراسة الى تطبيق المتحكمات الدقيقة للتحكم فى حرارة   

البخار المحمص لمحطات القدرة.
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         هنالك طرق عدة للتحكم فى حرارة البخار المحمص اختيرت منها

 طريقة حقن الماء على البخار واعادة تحميصه لجراء هذه الدراسة وذلك

 لسهولة تطبيقها عمليا واقتصاديا وانها تعطى تحكم أمثل فى حرارة البخار. تم

اختيار المتحكمة الدقيقة أتميل لبناء دارة التحكم فى البخار المحقون.

         تتكون الفكرة الساسية للدراسة بأختيار احدى المتحكمات الدقيقة

 المتاحة (متحكمات أتميل) لبناء دارة تحكم تعمل على ايعاز البلف الذى عن

طريقه يتم التحكم فى كمية الماء المحقون الى البخار.

         تم بناء دارة تتكون من مدخلين ومخرج وشاشة اظهار, احد المدخلين

 لقراءة درجة الحرارة بعد حقن الماء والخرلدرجة حرارة السناد المطلوبة

 حيث تتم معالجتهما برمجيا وايعاز البلف المتحكم فى كمية الماء المحقون عن

طريق المخرج.

         كتب برنامج بلغة التجميع لتشغيل الدارة أجرية عليه عملية محاكاه

 لمحاكات التنفيذ خطوة بخطوة ثم حول الى لغةKeilµVison2ببرنامج محاكى 

اللة وحمل عليها بواسطة مبرمجة لمتحكمات أتميل.

         بعد الختبار للدارةعمليا ظهرت مشكلة فى شاشة الظهار بسبب

 المسح الزمنى وتحتاج الى تحسين البرنامج الخاص بالمسح من متخصص

برمجيا.

         اثبتت الدارة صلحية العمل كمتحكم لدرجة الحرارة الانها تحتاج الى

 تطوير فى البرنامج لداء افضل, ويمكن تطوير البرنامج المشغل من ادائها

لجميع عمليات التحكم الخرى كالتحكم فى المستوى والتحكم فى الضغط.

vii


